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Det kallas för draksegling 
i tidningar men vi utövare sä-
ger oftast kitesurfing. Jag har 

alltid varit intresserad av natursporter 
som dykning, fallskärmshoppning och 
vågsurfing – när man är ett med och 
utmanas av elementen. 

Jag fastnade för frihetskänslan för 
16 år sedan. Att sporten ger mig möj-
lighet att hela tiden utvecklas har gjort 
att jag stannat kvar. 

Utmaningen att vara helt i sig själv 
och göra något tekniskt svårt samtidigt 
som man tolkar vinden och vågorna 
som förändras hela tiden. För att bli en 
duktiga kitare behövs bra kroppskon-
troll och lite envishet, det är jobbigt 
att ta sig över nybörjarstadiet när man 

doppas runt som en tepåse. I Sverige 
får man inte vara så känslig för att det 
är kallt och blött, det är ofta mer njut-
bart att lära sig i varmare klimat. 

Jag har varit med om en del skador 
och brutit en tå, en fot och ett revben, 
förutom en överansträngning i axeln 
och ett avslitet ligament i handleden. 

Jag gillar bäst när det blåser mellan 
åtta och tolv sekundmeter men upp-
skattar både mer och mindre vind som 
ställer andra krav. Helst vill jag ha platt 
vatten eller jämna vågor med lite längre 
intervaller. 

Det får gärna vara vassruggar och 
stränder med träd som ramlat ned som 
man kan hoppa över eller slajda längs 
med. ”

Henrik Ståhlberg på Luftstridsskolan  

hittar flowet i kitesurfning. 
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VINDFÅNGARE

HENRIK STÅLBERG
Jobbar: lärare i ledarskap 

och pedagogik på 

Utbildningsavdelningen 

på Luftstridsskolan

Hobbies: kitesurfing och 

friluftsliv

Förebild inom pedagogik: 
Henrik Cederhed, 

utbildare inom coachning. 

”Bedriver en väldigt 

tydlig pedagogik med 

mycket praktisk träning 

kombinerat med både 

formella och informella 

lärsammanhang samt har 

ett varmt hjärta.”

Tips på ledarskapsböcker: 
The Essential Mary Parker 

Follett: Ideas we need 

today. ”Kul med tänkare 

från slutet av 1800 talet 

som drar slutsatser som 

fortfarande kan göra dig 

klokare.” 

Text & foto Therese Åkerstedt/Luftstridsskolan







– Gotland är högintressant 
både för svensk och utländsk 
trupp att öva på, vilket innebär 
att vi har fler och fler kontakter 
med Försvarsmakten. Vi har 
olika rapportsystem och det 
betyder att den här typen av 
övning, där patienter lämnas 
över till oss är jätteviktig, säger 
Lars Östman, överläkare inom 
anestesi och intensivvård vid 
Visby lasarett.

KOMPLEX STRID
Skarpskjutning på Tofta 
skjutfält, strid i bebyggelse och 
ett anfall riktat mot ett fientligt 
luftvärnssystem är andra mo-
ment under övningen. För 31:a 
jägarbataljon ger momenten 
utmaningar i form av öppen 
terräng, starka motståndare 
och komplexa stridsuppgif-
ter. Och samarbetet med de 
amerikanska deltagarna har 
fungerat väl.

– De har en annan uppsätt-
ning rutiner och det är mycket 
att prata ihop sig om, men när 
man väl gör det märker man att 
vi är ganska lika. 

Vi har kunnat lösa stridsupp-
gifter tillsammans väldigt tätt 
inpå varandra trots att vi haft 
kort förberedelsetid, säger Joel 
Nilsson, chef för jägarskvadron.

SNABB UTVECKLING
För deltagarna från 32:a 
hemvärnsbataljon har övning-
en lett till en snabb utveckling.

– Som nytt Natoland har vi 
jättemycket att lära av de ame-
rikanska specialförbanden, och 
de kan dra nytta av vår lokal-
kännedom. Därför är övningar 
av den här typen viktiga när 
det gäller försvaret av Gotland, 
och av Nato i sin helhet, säger 
Tor Brändström, fänrik vid 
P 18, och övningsledare för 
32:a hemvärnsbataljon.

Och de amerikanska delta-
garna håller med.

– Det finns en ödmjukhet 
och en iver att lära mer, och vi 
har utnyttjat den entusiasmen 
för att förmedla vår kunskap 
om exempelvis stridsteknik 
på plutons nivå, säger en av de 
amerikanska specialförbandso-
peratörerna. 
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En bit landsväg är allt som krävs 
för att få ner en TP 84 Hercules 
på marken. Här på länsväg 148 

strax norr om Visby – den så 
kallade Brorakan.
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Amerikanerna må ha annan 
utrustning, andra rutiner och andra 
erfarenheter än svenskarna. Men 
samarbetet under övningen har 
fungerat bra.

Efter ett dygns vård hos 31:a jägarbataljon lämnas den (fingerat) skadade 
soldaten över till civil sjukvård, på Visby lasarett. ”Den här typen av övningar 
är väldigt nyttiga för oss”, säger överläkare Lars Östman. 

Adament Serpent 
innehöll en 

bred flora av 
övningsmoment. 

Strid i bebyggelse, 
till exempel.













Brigadchefen överste Martin 
Johansson ser fram emot uppgiften: 
den långa och viktiga resan att 
bygga upp brigaden. 
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på hur det främre stridsparet 
agerar. Och varje soldat har 
ofta mer mandat att ta egna 
beslut i stunden och kan agera 
i chefens anda. Det gör också 
att man utvecklas som person, 
säger Emil Henriksson. 

STADEN VIKTIG SYMBOL
Arméns förmåga till strid 
i bebyggelse är nödvändig för 
att klara uppgiften att försvara 
våra storstäder, dess människor 
och infrastruktur. Varför är 
det då så viktigt att skydda just 
Stockholm att det behövs en 
specifik brigad för ändamålet?

– I Stockholmsregionen finns 
en femtedel av Sveriges befolk-
ning och huvudstaden är inte 
bara det politiska och adminis-
trativa centrat i ett land, utan 
på många sätt också symbolen 
för nationens identitet, kultur 
och historia. Precis som många 
konflikter påvisat kan en hu-
vudstads öde avgöra resultatet 
av krig och utsikterna för fred, 
säger brigadchefen Martin 
Johansson.

Men att skydda en storstad 
kräver många soldater och för 
försvaret av Stockholm finns 
även andra förband. Livgardet 

har alltid varit tätt förknippat 
med skyddet av huvudstaden, 
bland annat genom Livgardets 
livbataljon, som fortfarande 
är en central del av försvaret 
av rikets ledning och viktiga 
byggnader och anläggningar 
i centrala Stockholm. Även 
hemvärnsförbanden i Stock-
holmsområdet fyller en 
viktig funktion för skyddet av 
huvudstaden, tillsammans med 
Mellersta militärregionen som 
koordinerar all verksamhet 
som sker i området.

Brigaden kommer växa fram 
successivt under många år och 

Pontus Moosberg är T-anställd granatkastargruppchef. Här gräver han och 
hans grupp en så kallad pjäsgrop att placera granatkastaren i för att den ska 
stå stabilt.
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Trots det ständigt återkommande luddet i torktumlarna tycker Filip Berg att tvättstugan är det bästa städområdet.

Morgonstädning och uppställning avklarade – nu väntar tolv timmar på övningsfältet.
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hämtar vapnen, ut genom 
andra kassundörren, direkt 
ut i det fria och lastar upp i 
fordonen.

I logementen står inte 
längre de gamla järnsängarna 
från förr, de här är av en ny 
standard som är stabilare, har 
sidoskydd och riktiga madras-
ser inklusive bäddmadrass. Vid 
varje säng finns dessutom en 
liten hylla med USB-kontakter 
och strömuttag för mobiltele-

fon eller annan teknik.

VENTILERADE SKÅP
Plutonsbefälseleven Han-
nes Eriksson visar oss skåpen 
som är betydligt större än förr 
och som dessutom är integre-
rade med husets ventilations-
system.

– Det är vi speciellt glada för, 
det gör att det går att stänga 
skåpen även om man har 
fuktiga saker i och det är ingen 

risk att det luktar gammalt 
omklädningsrum.

Försvarets forums utsända 
noterar att golvet helt trend-
riktigt är polerad betong och 
dörrfodren inte av trä utan 
rostfritt stål. Duschar gör man 
numera i helt insynsskyddade 
bås, rymliga nog att byta om i.

P 18:s kasern är en så kallad 
typkasern och kommer alltså 
användas vid andra nybyggna-
tioner inom Försvarsmakten. 

Rimligen är tankarna på att de bor i Försvarsmaktens nya typkasern långt borta när de är på väg ut.
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Sveriges nyaste 

värnpliktskasern är också 

den första med wifi. För 
Gotlands värnpliktiga 
innebär det ett stort lyft.

N
är 120 värnpliktiga i 
augusti flyttade från den 
tillfälliga kasernen på 
Suderbys herrgård in i den 

nybyggda kasernen Gunnfjaun 
inne på P 18:s regementsom-
råde var det också en flytt in 
i närmast total radioskugga. 
Byggnadens tjocka väggar 
stänger effektivt ute alla signa-
ler från närmaste mobilmast. 
Det faktum att dagrummens 
tv-skärmar blivit fördröjda 
bidrog till att ytterligare dämpa 
entusiasmen för flytten till de 
nya och fräscha lokalerna. 

Men efter mörker kom-

mer ljus. Nu finns inte bara 
tv-skärmar utan dessutom 
trådlöst internet i dagrum och 
logement.

– Det är en frihetskänsla att 
kunna vara inne i byggnaden 
och titta på det man vill på 
telefonen. Tidigare har man 
sprungit runt och letat täck-
ning vid fönster eller utomhus, 
säger bärgarbandvagnsskytten 
Linus Harju.

Christer Vikström på IT-
infrasektionen vid Ledningsre-
gementet jobbar med utbygg-
naden av det trådlösa nätverket 
inom myndigheten, som är 
en förutsättning för Försvars-
maktens kommande digitala 
arbetsplats, FM DA.

– I det första skedet är det 
för de värnpliktiga som det 
trådlösa byggs men beställ-

ning har även lagts till FMTIS 
att bygga ut trådlöst nätverk 
med internetåtkomst över hela 
landet där man i dag använder 
FM AP, FM AP-I eller annan så 
kallad nivå 4-klient. Detta då 
utbyggnaden av detta nätverk 
utgör en grundförutsättning för 
fortsatt arbete med FM DA.

Utmaningarna i utbyggna-
den är inte främst tekniska.

– Mycket arbete har lagts ned 
för att få beslut om ackredite-
ring för denna lösning.

Det var mycket riktigt ackre-
diteringen som gjorde att solda-
terna i Gunnfjaun fick vänta 
några veckor på nätverket. Jag 
frågar bärgarvagnchefen Gus-
tav Palmqvist om stämningen 
i huset förändrats nu när de 
värnpliktiga inte längre måste 
umgås för att fördriva tiden.

– Möjligen har det blivit 
bättre stämning, för innan var 
det mycket frustration när man 
fick leta efter täckning. 

FÖRST MED WIFI

OVAN: Johan Nyd, ställföreträdande kompanichef. 
VÄNSTER: Vid varje säng finns USB-uttag i två varianter, 
230-voltsuttag och (möjligen) uttag för trådat nätverk.  
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S     TECHHJÄLTAR
De ingår i ett av Försvarsmaktens mest okända förband. 
Det kallas Sektionen för operativ teknik, SOT, och är en 
del av Specialförbanden. Med avancerad teknik hittar 
de mål, identifierar personer och inhämtar avgörande 
information om fienden.

D
e tre operatörerna 
rör sig synkroniserat 
in i huset. Snabbt, med 

höjda vapen. De söker igenom 
rum efter rum. En av dem 
drar sig mot ett fönster. Drar 
upp en lådformad enhet ur sin 
ryggsäck och monterar den vid 
rutan. 

Männen förflyttar sig snart 
uppför trappan och når taket. 
Två operatörer håller utkik åt 

varsitt håll, med höjda vapen, 
medan den tredje monterar 
något på ett kamerastativ. 

De tre soldaterna är tekniska 
specialister, tillhör specialför-
banden. Deras ansikten får inte 
synas på bild, får inte förekom-
ma i tidningen med namn. Men 
vi kan kalla två av dem Carl 
och Max. De ingår i Sektionen 
för operativ teknik, SOT, och 
jobbar ofta tillsammans med 
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OPERATÖR  
TEKNISK  
INHÄMTNING 

ETT JOBB  
FÖR DIG? 
En operatör vid SOT är en 
välutbildad soldat som är 
kunnig och fördjupad inom 
teknikområdet. Operatören 
jobbar oftast med sin patrull 
men också tillsammans 
med SOG-operatörer. 
Arbetsuppgifterna kan 
skifta från att ena veckan 
arbeta med att optimera ett 
tekniskt system för att nästa 
vecka arbeta med systemet 
i fält. Det innebär att man 
behöver vara flexibel och 
kunna jobba under skiftande 
arbetsbelastning, som i 
perioder är hög. 

Att jobba som SOT-
operatör kräver god hälsa 
och fysik, varför träning är en 
naturlig del av vardagen.

Stor vikt läggs vid 
personliga egenskaper. 
Förbandet söker individer som 
har hög personlig mognad, 
är prestigelösa, drivkraftiga 
och som kan jobba både 
självständigt och i grupp. 
Ett brett teknisk intresse 
och förmåga och vilja att 
lära sig mer är en nödvändig 
förutsättning.

Utöver krav på 
grundläggande militär-
tjänstgöring finns inga krav på 
teknisk utbildning. 

En SOT-operatör har en 
hög beredskap för insats, 
vilket kan innebära att längre 
perioder med bortavaro kan 
uppkomma med kort varsel.

Operatören jobbar oftast med sin patrull men också 
tillsammans med SOG-operatörer. 

















R     BLÅ

”Ansatsvis framåt. Jag börjar, 
du understödjer”, skriker 

värnpliktiga Alice och går med 
höjt vapen mot vattnet. Hon ska 
bli kock och örlogssjukvårdare 

men den här morgonen 
skjuter hon skarpt med sin 

automatkarbin mot en fiende 
som anfaller från havet.
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I slutet av oktober kom 

nyheten att Försvarsmakten 

köper in par 5 000 nya 

skidor för att ersätta ”Vita 

blixten”. Men den klassiska 

träskidan kommer att finnas 
kvar. Behovet av skidor 
väntas kvarstå så länge 
snön faller över riket om 
vintern – så här är historien 
om våra skidor! 

D
et har förts krig i 
vinterförhållanden i 
minst 500 år. Sverige 

invaderades av Danmark i ja-
nuari 1520 och i februari 1658 
tågade en svensk armé över 
Lilla och Stora bält, och tvinga-
de den danska kungen till fred. 
Stora landområden gick över 
till den svenska kronan. 

Allt det tycktes glömt i bör-
jan av 1900-talet. 

SKRÄCKEN – KUPPANFALL 
ÖVER TORNE ÄLV
Men en oro kröp sig på. Skulle 
ryska kosacker och lätt infanteri 
kunna invadera nordligaste 
Sverige i ett snabbt och kupp-
artat överfall? Under en övning 
1912 började Bodens fästning, 
dåtidens kronjuvel i det svenska 
försvaret, bli klar. Det fanns en 
oro för att fästningen kunde 
intas i ett anfall från Ryssland – 
så en övning sattes ihop. 

Det vintervana Dalregementet 
försågs med skidor och kavalleri 
från Norrlands dragonrege-

mente, K 4 (då förlagt till Umeå) 
skulle försöka ta fästningen i 
en snabb aktion. Försvarsled-
ningen hade inte räknat med att 
många skogsvägar var plogade 
under vintern. Den utnämnda 
b-styrkan utgick från Torneda-
len och kunde snabbt rycka fram 
och ta fästningen. 

SVERIGE BEHÖVDE  
TRUPP PÅ SKIDOR
Övningen 1912 väckte 
många tankar. Inrycknings-
tiderna vid Bodens fästning 
justerades så att den hade 
större kontinuerlig bemanning. 
Snart sattes skidlöparbataljon 
upp vid Norrbottens regemente 
1928. Skidans makt var erkänd 
och accepterad.

VINTERKRIGET  
OCH MOTTI-TAKTIK
Under vinterkriget i 
Finland 1939 visade skid-
åkande förband möjligheten 
att bekämpa större och tyngre 
enheter genom så kallad 
motti-taktik. När de sovjetiska 
pansarförbanden sakta rullade 
fram längs finska skogsvägar 
kunde finländarna stoppa 
framryckningen och tillbaka-
ryckningsvägen. Därefter an-
greps pansarkolonnerna från 
sidan av infanteri på skidor 
som kunde flytta sig snabbt 
och stycka upp de stillastå-
ende pansarförbanden, för att 
sedan slå ut dem ett efter ett. 

DEN FÖRSTA  
JÄGARBATALJONEN
Försvarsmakten tog 
intryck och 1943 ombildades 
skidlöparbataljonen till Norr-
bottens regementes jägarba-
taljon i Kiruna. Detta krävde 
många par skidor. 

Skidtillverkaren AB Tobo 
bruk, i Norduppland, (för 
övrigt ägd av Monark) fick 
uppdraget att tillverka skidor. 
De var igång 1943 och skidorna 
fick benämningen M/40. 
Skidorna, som var bruna, fick 
det mindre smickrande smek-
namnet ”Bruna bromsen”. 

EN BLIXT SLÅR NER
Beskeden om när ”Vita 
blixten” kom går isär, men klart 
är att norska Åsnes kom in som 
leverantör av en nyare skida, 
dock med oförändrad benäm-
ning – M/40 . 

Smeknamnet ska ses som en 
ironisk blinkning åt de äldre 
modellerna, men kanske också 
som en dubbel ironi; det gick 
inte alltid så snabbt med de nya 
laggarna heller. 

Med införandet av Norrlands-
brigaderna under 1960-talet 
lyftes skidåkandet till nya 
höjder. Dessa förband var 
särskilt anpassade till vinter-
förhållanden och strid i väglöst 
land. Under kalla krigets senare 
del fanns inte mindre än sex 
norrlandsbrigader i Försvars-
maktens krigsorganisation.
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AB Tobo bruk i Norduppland tillverkade Limexskidor, som användes 
av framgångsrik svensk skidelit. Och Vita blixtens föregångare.

Vita blixten har burit svenska soldater över snön sedan 1943.

EN ÄLSKAD  
OCH HATAD SKIDA
Att skidan i hög grad mötts 
med hatkärlek under årtion-
den kan ha att göra med det 
faktum att många av dem som 
utbildats på dem kommit från 
södra Sverige.

VINTERENHETEN:  
VITA BLIXTEN ÄR BRA
Under decennier har de 
skidor som används i Försvars-
makten fasats ut. Många av de 
äldre kallade ”Bruna bromsen” 
ska ha mött sitt öde i lågorna i 
Bodens värmeverk. 

Från Vinterenheten rap-
porteras att ”Vita blixten” är en 
bra skida, förutsatt att den tas 
omhand på rätt sätt. Träskidor 
ska vallas med tjära och måste 
förvaras på korrekt sätt under 
sommarmånaderna för att 
fungera bra. 

Text Linus Ehn/FST Komm
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Andra världskriget i färg

FÄRGGLATT VÄRLDSKRIG
Andra världskriget i färg är en 
trevlig bok om det fasansfulla 
kriget. Korta texter, många 
bilder. Flera av de mest upp-
märksammade eller betydel-
sefulla slagen och offensi-
verna beskrivs på någon sida 
eller så. I bokens inledning 
görs stor poäng av att bilderna 
är kolorerade. Och det är ju 
för all del hela bokens poäng: 
de färglagda bilderna, som tar 
dig ibland kusligt nära andra 
världskrigets händelser och 
människor.

Andra världskriget  
i färg.  
Författare: Anders Frank-
son. Kolorering: Niklas 
Lindblad. Antal sidor: 176. 
Förlag: Lind & Co 

Kärnvapenkrig – ett scenario 

SKRÄMMANDE ALLVAR
Boken Kärnvapenkrig – ett 

scenario är en spännande 
och skrämmande berättelse 
om vad som skulle kunna 
hända vid ett samtida 
kärnvapenkrig. Genom en 
lång rad intervjuer med 
militära och civila experter 
ger författaren en detaljerad 
bild av hur en sådan konflikt 
skulle kunna utspela sig i en 
nära framtid. 

Jacobsen skildrar 
ett scenario där två 
nordkoreanska missiler 
träffar USA, vilket leder 
till en massiv amerikansk 
respons som uppfattas som 

ett angrepp 
på Ryssland. 

Boken 
beskriver 
inte bara 
förödelsen från 
kärnvapenexplosioner, 
utan också de system som 
används för att upptäcka 
och bekämpa missiler, 
samt hur makthavare 
skulle kunna fatta beslut 
om vedergällning vid ett 
kärnvapenangrepp. 

Med ett intensivt och 
detaljerat språk ges läsaren 
en bild av den ofattbara och 
globala förstörelsen som 
ett kärnvapenkrig skulle 
innebära. Trots att bokens 
scenario emellertid kan 
kännas överdrivet är boken 
en viktig påminnelse om 
kärnvapens högaktuella hot 
och dess förhoppningsvis 
avskräckande psykologiska 
effekter. Jacobsen lyckas 
skapa en känsla av allvar 
som gör boken svår att lägga 
ifrån sig. Text Daniel Thomsson

Kärnvapenkrig:  
ett scenario.  
Författare: Annie Jacobsen. 
Översättare: Daniel 
Helsing. Antal sidor: 360. 
Förlag: Fri Tanke

BOKTIPS

Den missade bilden: ett fönster på övre vå-
ningen öppnas, kompanichefen sträcker ut sin mo-
biltelefon. Som om han jagar täckning. Vilket han 
gör, visar det sig. Gotlands regemente må ha den 
nyaste, finaste kasernen i riket, men telefontäck-
ningen är kass. Så dålig faktiskt att man behövt 
byta operatör. Om det hjälpte? Nja;  ibland får 
man sträcka sig ut genom ett fönster för att locka 
fram plupparna. (En mer robust lösning kommer.)

P 18 JAGAR TÄCKNING Kom igen, pinnarna!
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